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توجه و زمان دهی کافی برای دریافت بازخورد و عمل بر اساس این 

بازخوردها، از ویژگی های بارز جلسات شورای توسعه آموزش دانشگاه است.

گزارش  دانشگاه،  آموزش  توسعه  نشست سالانه شورای  در 

آموزش، شامل  توسعه  و  مطالعات  مرکز  واحد   7 فعالیت های 

ارزشیابی، توانمندسازی، دانش پژوهی و جشنواره های آموزشی، 

رسانه و همکاری های برون سازمانی، طرح های توسعه ای آموزش، 

برنامه ریزی آموزشی و بیمار استانداردشده ارائه شد.

در نشست سالانه شورای توسعه آموزش دانشگاه که صبح روز 

سه شنبه هفتم اردیبهشت سال 95 در ستاد مرکزی دانشگاه برگزار 

شد، دکتر میرزازاده مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش با بیان 

این که این شورا با ابلاغ وزارت بهداشت، از حدود 10 سال پیش 

در دانشگاه ها ایجاد شده است گفت: نشست این شورا هر سال 

برگزار می شود تا ببینیم در حوزه توسعه آموزش چه اقداماتی 

انجام داده ایم و چه برنامه هایی پیش رو داریم.

دوشنبه  روز  که  بود  نشست، جلسه ای  این  مکمل  افزود:  وی 

آموزش  توسعه  دفاتر  مسئولین  و  برگزار شد  اردیبهشت  ششم 

و  به گزارش عملکرد سال گذشته  دانشکده ها،  و  بیمارستان ها 

برنامه های سال جدید پرداختند.

Á  اجرای نظام جامع گام های جدی در جیر 
ارز4یابی

دکتر میرزازاده با بیان این که باید به سوی برنامه محوری و اجرا و 

یک دهه پیشگامي دانشگاه در تحول نظام آموزشي

نشست سالانه شورای توسعه آموزش دانشگاه برگزار شد
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پایش برنامه ها پیش برویم گفت: مهم ترین بحث حوزه ارزشیابی، 

نظام جامع ارزشیابی است که مربوط به حوزه های دوره های آموزشی، 

اعضای هیئت علمی و فراگیران است و امیدوارم گام های جدی 

و اساسی برای اجرای آن برداریم. در این میان همه دانشکده ها، 

چارچوب مدونی برای چگونگی اجرای ارزشیابی دوره دارند که 

البته داشتن برنامه ای برای این کار، گام بلندی است و امسال 

باید این برنامه را اجرا و پایش کنیم.

وی افزود: در سـطح اعتباربخشـی موسسـه ها که در قالب طرح 

تحـول آموزش محقق می شـود، برنامه بسـیار جـدی و عمده ای 

داریـم و سـال گذشـته ایـن برنامـه را آغـاز کردیـم. از این نظر 

کـه در ایـن حیطـه می خواهیم نـگاه بین المللی داشـته باشـیم 

و هـم ایـن که در حیطه نقد در سـطحی فراتر از اسـتانداردهای 

داخلی قـرار بگیریم.

Á  آموزش پز4کی بازديد فدراسیون جیانی 
از دوره پز4کی عهومی داندگاه

دکتر میرزازاده از بازدید فدراسیون جهانی آموزش پزشکی از دوره 

پزشکی عمومی دانشگاه علوم پزشکی تهران در مهر امسال خبر داد 

و در ادامه به اهم فعالیت های انجام شده در حوزه توانمندسازی 

کارگاه  مجموعه  مرکز 15  این  در سال 94،  افزود:  و  پرداخت 

توانمندسازی برگزار کرد، یعنی 70 روز از 365 روز سال را به 

برگزاری این هزینۀ سرانۀ خدمت ها اختصاص دادیم.

وی با بیان این که به صورت جدی برنامه جامع توانمندسازی را اجرا 

می کنیم گفت: مهم ترین مسئله آن است که در جهت ارتقای کیفیت 

دوره ها حرکت کنیم و اثربخشی این دوره ها را بررسی کنیم و در 

جهت رفع کاستی های آن بکوشیم. در این میان توانمندسازی را نباید 

محدود به مرکز مطالعات کنیم بلکه باید آن را تا سطح دانشکده ها و 

حتی گروه ها گسترش دهیم که البته این کار باید با ضابطه و نظارت 

و پایش انجام شود. در هر حال ضروری است که مجموعه دانشگاه 

عرصه توانمندسازی آموزش باشد.

مدیـر مرکـز مطالعـات و توسـعه آمـوزش با اشـاره بـه برگزاری 

17 دوره جشـنواره ابن سـینا، اسـتمرار برگزاری این جشنواره را 

کاری ارزشـمند خوانـد و در ادامه گفت: موضوع این جشـنواره، 

ارج نهادن به مقام اسـتاد در حوزه آموزش و پژوهش اسـت. در 

ایـن میـان در تعریف برخـی فرآیندهـا و روندهای جشـنواره ها 

نیـاز بـه کار بیشـتری داریـم. به عنوان مثـال جوایـز جشـنواره 

دانشـجویی ابن سـینا و مسـتند کردن فرآیندهـای داوری دیگر 

جشـنواره ها به خصـوص جشـنواره مطهـری اقدامـی اسـت کـه 

انجام شـود. باید 

دانش پژوهی  در حوزه  انجام شده  فعالیت های  تشریح  به  وی 

پرداخت و گفت: افرادی در دانشگاه هستند که می خواهند به 

که  دهند  بهبود  را  آموزش  کیفیت  نقادانه  و  نظام مند  شیوه ای 

ابعاد  این  از  یکی  است.  افراد ضروری  این  از  دانشگاه  حمایت 

حمایت و تشویق، بحث آیین نامه ارتقا است که خوشبختانه در 

حوزه کشوری نیز اصلاحات و تغییراتی در حال انجام بر روی 

آن است که این باعث ارتقای منزلت آموزش به خصوص در بحث 

دانش پژوهی آموزش خواهد بود.

دکتر میرزازاده با اشاره به حوزه طرح های توسعه ای آموزش گفت: 

یکی از محورهای تحول در بسته های تحول نظام آموزشی که از 

سوی وزارت بهداشت ابلاغ شده است، بحث حمایت از تحول و 

نوآوری است و دانشگاه افتخار آن را دارد که بیش از 10 سال 

پژوهش های  و  توسعه  از طرح های  را  مالی  و  فنی  حمایت های 

آموزش آغاز کرده است. البته در این میان چالش هایی نیز داریم، 

مانند کند بودن مسیر تعیین تکلیف طرح ها و پروپوزال ها که 

در جلسه امروز گلوگاه های این کندی مسیر را موردبررسی قرار 

دادیم و امیدواریم که با انجام مداخلات این فرآیند تسریع شود. 

ضمن آن که می توان در آیین نامه ارتقا و آیین نامه ترفیع، نقش 
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دانش پژوهی آموزش را برجسته تر کرد تا از این طریق اقبال افراد 

برای ورود به این مسیر بیشتر شود.

Á حضور پرفسور پارملی در داندگاه
وی بـا بیـان این کـه در بحث رسـانه و روابط بین الملـل نیاز به 

افزایـش ارتباطـات بین المللـی و تمـاس بـا دنیای خـارج داریم 

گفـت: درعین حـال کـه بـه داشـته های خـود را می شناسـیم 

و بـه آن هـا می بالیـم، بایـد بتوانیـم بـا عزت نفـس و تکیـه بـر 

خـود از تجربیـات بین المللـی اسـتفاده کنیم. نمونـه آن حضور 

پرفسـور پارملـی از اسـاتید برجسـته حـوزه آموزش پزشـکی از 

کشـور ایالـت متحده امریکا اسـت کـه در ایام هفتـه آموزش در 

دانشـگاه حضور دارد.

دکتـر میـرزازاده افـزود: اقدامـی در سـطح بین المللـی در حال 

انجـام اسـت و آن ایـن اسـت کـه آمـوزش پزشـکی مبتنـی بـر 

 Beme بهترین شـواهد باشـد. در همین راستا مجموعه ای به نام

International Collaborative Center در دنیـا تشـکیل شـده 

اسـت و ایـران تنهـا کشـور آسـیایی اسـت کـه از مراکـز همکار 

بین المللـی ایـن مجموعه اسـت. این در حالی اسـت که بیشـتر 

دانشـگاه های همـکار از کشـورهای آمریـکای شـمالی، اروپـا و 

اسـترالیا هسـتند و در جنیـن جمعـی، دانشـگاه علوم پزشـکی 

تهـران نقشـی قـوی و مسـتمر ایفـا می کند.

Á  برگزاری معتبرترين کنگره آموزش پز4کی
بین الهللی در کدور

 amee مدیر مرکز مطالعات و توسعه آموزش، برگزاری همایش

online را از دیگر فعالیت های بین المللی این واحد دانست و افزود: 

دانشگاه علوم پزشکی تهران تنها دانشگاه کشور است که چند سال 

است معتبرترین کنگره آموزش پزشکی بین المللی را که بخشی 

از آن مستقیماً به صورت آنلاین پخش می شود، برگزار می کند. 

این کنگره آنلاین می تواند برای اندیشمندان و دانشجویان مثمر 

ثمر باشد، به خصوص آنکه امکان سفر برای شرکت در کنگره های 

بین المللی همواره فراهم نیست و برگزاری این کنگره می تواند 

تسهیل کننده این امر باشد.

وی بخـش اعظـم ماهیـت فعالیت هـای واحـد برنامه ریـزی را 

زیربنایـی و زیرسـاختی خواند و در ادامه بـا معرفی فعالیت های 

واحـد بیمـار استانداردشـده گفت: در سیسـتم آموزشـی باید از 

بیمـاران اسـتاندارد شـده بهتر اسـتفاده کـرد که در ایـن زمینه 

اقدامـات خوبـی انجـام شـده اسـت. به ویـژه آن کـه بـه دلیـل 

برگـزاری بیشـتر آزمون هـای آسـکی، ضرورت حرکـت جدی تر 

در ایـن حیطه بیشـتر احسـاس می شـود.

Á فرصتی برای پاسخگويی و دريافر بازخورد
دکتر میرزازاده برگزاری نشست سالانه شورای توسعه آموزش 
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دانشگاه را فرصت مغتنمی برای پاسخگو بودن در برابر مجموعه 

دانشگاه و دانشکده ها خواند و گفت: امکان گزارش آنچه کرده ایم 

این میان  ارزشمند است. در  بسیار  انجام خواهیم داد،  آنچه  و 

توجه به این مسئله و جا انداختن آن مهم است که متولی توسعه 

آموزش نه تنها در برابر رییس دانشگاه و مدیران آن پاسخگو است، 

مسئولیت  نیز  دانشجویان  و  هیئت علمی  اعضای  برابر  در  بلکه 

پاسخگویی دارد.

وی دریافت بازخورد و عمل بر اساس این بازخوردها را از دیگر 

فواید برگزاری این نشست دانست و گفت: در سه ماه گذشته و 

امسال، حجم عظیمی از فعالیت ها را ساماندهی کردیم تا ایرادی 

را که جمعی از اعضای هیئت علمی به مرکز وارد دانسته بودند، 

رفع کنیم. درمجموع این بازخوردها بسیار کمک کننده است و 

نکاتی مانند ضرورت تسریع در داوری طرح ها، از نکاتی بوده که 

از سوی اساتید و مدیران و مسئولان دانشکده ها و بیمارستان ها 

نشست  کرد،  عنوان  دیگر که می توان  مثال  است.  مطرح شده 

سالانه سال گذشته بود که در آن مدیران دفاتر توسعه آموزش، 

انتقاد  سال،  در  بار  یک  برای  مشترک  نشست های  برگزاری  از 

کردند و در پاسخ به بازخوردهای آن ها در طول سال 94 در هر 

فصل یک نشست برگزار کردیم که در گسترش تعامل و ایجاد 

شبکه درونی بسیار مؤثر بود.

دکتـر میـرزازاده آشـنا شـدن مجموعـه مدیریـت دانشـگاه و 

مسـئولین دانشـکده ها بـا اهـداف و برنامه هـای حـوزه توسـعه 

آمـوزش را از دیگـر نتایـج مثبت برگـزاری این نشسـت خواند 

و افـزود: بـا اعـلام برنامه هـای ایـن حـوزه در ابتـدای سـال، 

همنوایـی، همزبانـی و درک مشـترکی ایجـاد می شـود کـه از 

پراکندگـی وقـت و انـرژی جلوگیـری می کنـد. ضمـن آن کـه 

نظر مسـئولان دانشـگاه و دانشـکده ها به این حیطه که ممکن 

اسـت به دلیل مشـغله فـراوان کاری مـورد غفلـت و ابهام قرار 

می شـود. جلب  بگیـرد، 

Á  ماهیر اعضای هیئر علهی به  لزوم توجه 
معلهی حرفه خود

در بخشی دیگر از این نشست، دکتر جعفریان رییس دانشگاه، 

گزارش مرکز مطالعات و توسعه آموزش را منظم و حساب شده 

خواند و گفت: این گزارش نشان می دهد که چه فعالیت هایی در 

این حوزه در مسیر برنامه های دانشگاه انجام شده است.

وی بـا بیـان ایـن که ماهیـت کار ما معلمی اسـت گفت: معلمی 

در حـوزه دانشـگاه، مـا به ازاهـای دیگری همچـون فعالیت های 

پژوهشـی و ارائـه خدمـات دارد. ولـی نقطه ضعفـی در جامعـه 

آکادمیـک وجـود دارد و آن این اسـت که افراد به سـوی کسـب 

درآمـد بیشـتر سـوق داده می شـوند و ایـن بـا ماهیـت معلمـی 

دارد. تناقض 

دکتـر جعفریـان بـا اشـاره به نقـش مدیریتی روسـای دانشـگاه 

نماینـده  یـا دانشـکده  و دانشـکده ها گفـت: رییـس دانشـگاه 

هیئت علمی نیسـتند بلکه مسئولیت های مشخصی دارند. در این 

میـان دولت منابعی را در اختیار دانشـگاه قـرار داده و در مقابل 

انجـام وظایفـی را از ایـن مرکز علمـی انتظـار دارد؛ بنابراین چه 

به عنـوان اعضـای هیئت علمـی و چـه به عنـوان مسـئول اجرایی 

داریم. تعریف شـده ای  مسـئولیت های 

وی با بیان این که برای وظایف و مسئولیت های مدیر دانشگاه و 

دانشکده ها ساختار و آیین نامه مشخصی وجود دارد گفت: تکلیف، 

اختیار و مسئولیت هایمان باید در چارچوب مشخصی باشد و اگر 

خارج از این چارچوب عمل کنیم، غلط است. ضمن این که اگر 

در برنامه ریزی از مشارکت دیگران استفاده نکنیم، باز هم کار 

غلطی انجام داده ایم. درمجموع در یک محیط آکادمیک باید از 

نظرات و مشارکت سایر همکاران بهره مند شویم ولی این مسئله 

نافی مسئولیت مدیران نیست.

از  بسیاری  فیزیکی  محدودیت های  به  اشاره  با  دکتر جعفریان 

با  موجود  امکانات  از  که  آن  یعنی  مدیریت  گفت:  دانشکده ها 

بهترین برنامه ریزی و بهترین جلب مشارکت، بهترین نتیجه را 

کسب کنیم. در این میان به عنوان مدیر باید بتوانیم منابع ایجاد 

کنیم و از این منابع حداکثر استفاده را ببریم که خوشبختانه در 

آموزش این منابع کم نیست.

وی با بیان این که مجموعه ای با ظرفیت نیروی انسانی خارق العاده، 

ازنظـر فیزیکـی قدیمـی و ازنظـر منابـع زیر حد متوسـط هسـتیم 

گفـت: به عنـوان مدیـر ایـن مجموعـه، اگر منابـع کافـی در اختیار 

داشـتم، اولیـن کاری که انجام مـی دادم استانداردسـازی خوابگاه ها 

و فراهـم کـردن امکانـات رفاهی برای دانشـجویان بـود. چراکه این 

کار عزت نفـس دانشـجویان را ارتقـا می دهـد و عزت نفـس یکـی از 

ارکان رفتار حرفه ای اسـت.

رییس دانشگاه افزود: در دانشگاهی فعالیت می کنیم که تعداد کثیری 

از اعضای هیئت علمی توانمند را در خود جای داده و این افراد می توانند 
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جلو بروند ولی به دلیل کمبود منابع امکان حمایت از آن ها را نداریم. 

البته محدودیت منابع هیچ گاه مانعی برای حرکت های جدید نبوده 

است و در موقعیت های مختلف نشان داده ایم که اگر تصمیم بگیریم 

می توانیم انجام دهیم. در این میان شاید بزرگ ترین نقصی که الآن 

در سطح دانشگاه مشاهده می شود، کمبود انگیزه اعضای هیئت علمی 

برای حرکت های این چنینی باشد.

Á  جهع بندی گزارش مرکز مطالعات و توسعه
آموزش

وی بر اهمیت تکمیل فرم های ارزشیابی استاد توسط دانشجویان 

و همچنیـن انتقادپذیـری اسـاتید تأکیـد کرد و در ادامـه افزود: 

روش هـای رایـج غلطی در سـطوح مختلف دانشـگاه وجود دارد 

کـه در خدمـات آموزشـی نیز کم نیسـتند. باید ایـن روتین های 

غلـط را بیاییـم و تغییر دهیم.

دکتـر جعفریان خواسـتار اجرای جدی شـیوه نامه ای ارزشـیابی 

برنامه هـا در دانشـکده ها شـد و در ادامـه افزود: اگـر در رابطه با 

ارزشیابی برنامه و یا ارزشیابی اساتید، انتقاداتی شنیده می شود، 

باید در مرحله اول بتوانیم شـواهد و مستنداتی داشته باشیم که 

بـر مبنای آن از درسـت بـودن ارزشـیابی دفاع بکنیـم؛ بنابراین 

بایـد بـا ارائه شـیوه نامه ارزشـیابی منطقی و اجرای درسـت آن؛ 

از ایـن شـیوه نامه خروجـی بگیریـم و در نهایـت اصلاحات لازم 

را بـر روی آن انجام دهیم.

وی بـه ارائـه پیشـنهاد ها و توصیه هایی مفیـد در رابطه با هدف 

گزاری فعالیت های توانمندسـازی، مجازی سـازی و دانش پژوهی 

طرح هـای توسـعه ای آمـوزش و وب سـایت مرکـز مطالعـات و 

توسـعه آمـوزش دانشـگاه پرداخـت و گفـت: از کارهایـی که در 

واحـد برنامه ریـزی آموزشـی می تـوان انجـام داد ایـن اسـت که 

تعییـن کنیـم به چه رشـته هایی نیاز داریم و به چه رشـته هایی 

نداریـم تـا بدیـن ترتیـب از تربیـت فارغ التحصیلان بیـکاری که 

آینـده ای بـرای آن هـا متصور نیسـتیم، بکاهیم و ایـن وظیفه ای 

اسـت که بـر دوش داریم.

Á  اثرگذار بودن، نیاير انتظار يک داندگاه
از فارغ التحصیلان خود

دکتـر جعفریـان با بیـان این که خروجـی )Out Put( دانشـگاه، 

دانشـجویان آن هسـتند گفت: Out come بدین معنا اسـت که 

ببینیـم چـه کاری از فارغ التحصیـل برمـی آیـد و آیـا ایـن فرد 

توانمنـدی، انگیـزه و نـگاه درسـت دارد یا خیر. در پلـه ای بالاتر 

از آن Impact قـرار دارد و مفهـوم آن انجـام یـک کار اساسـی 

ماننـد ایجـاد یک دانشـکده یـا راه اندازی یک صنعـت در جامعه 

اسـت که ایـن انتظـار از فارغ التحصیلان چنین دانشـگاه بزرگی 

دارد. وجود 

وی افـزود: اثرگـذار بـودن )Impact( فارغ التحصیـل، مهم تریـن 

نشـانگر )Indicator( کار اعضای هیئت علمی این دانشگاه است. 

ایـن در حالی اسـت که شـاید برای دانشـگاهی دیگـر با ظرفیت 

علمی محدودتر تنها رسـیدن به Out come کافی باشـد. در این 

میان، از روز نخسـتی که یک دانشـجو وارد دانشـگاه می شـود تا 

زمانـی که فارغ التحصیل می شـود، تعامل وی با محیط دانشـگاه 

شـکل می گیـرد کـه نحوه ایـن تعامـل و فرآیندهایی کـه وجود 

دارد، نتیجـه کار را مشـخص می کند. درواقـع این بخش پنهانی 

تربیـت آکادمیک اسـت کـه در هیـچ کلاس و دوره ای نمی توان 

آن را آموزش داد ولی نقش اسـاتید در آن تعیین کننده اسـت.

دکتـر جعفریـان نحـوه ایجـاد ارتبـاط و عـدم نقدپذیـری را از 

ضعف های جامعه و دانشـگاه خواند و گفت: بسـیاری از تغییرات 

را می تـوان بـا گفتگـو و متقاعد کـردن طرف مقابـل اعمال کرد 

و ایـن همان مسـئله ای اسـت کـه در آن ضعـف داریـم. درواقع 

بـا یکدیگـر به انـدازه کافـی ارتبـاط برقـرار نمی کنیم تـا بتوانیم 

یکدیگـر را پیـش ببریم.

وی در پایان از زحمات همکاران حوزه توسـعه آموزش قدردانی 

کـرد و گفـت: آمـوزش تنهـا آن چیـزی نیسـت کـه به عنـوان 

کوریکولـوم اداره می کنیـم بلکـه همـه آن چیـزی اسـت کـه به 

دانشـجو منتقـل می کنیم.

توضیـح این کـه در نشسـت شـورای توسـعه آمـوزش دانشـگاه، 

رییـس و معـاون آموزشـی دانشـگاه، روسـا و معاونان آموزشـی 

دانشـکده ها، مدیـران دفاتـر توسـعه و همکاران مرکـز مطالعات 

و توسـعه آمـوزش حضـور داشـتند و در ایـن جلسـه، مدیـران 

هفـت واحـد مرکز مطالعات و توسـعه آمـوزش به ارائـه گزارش 

فعالیت هـای ایـن واحدهـا در سـال گذشـته و برنامه های سـال 

جدیـد پرداختنـد. پـس از ارائـه ایـن گزارش هـا، حاضریـن در 

جلسـه به طرح سـؤالات و پیشـنهاد های خود در حوزه توسـعه 

آمـوزش پرداختنـد و دکتـر میـرزازاده مدیـر مرکـز مطالعات و 

توسـعه آمـوزش، بـه ایـن نظرات و سـؤالات پاسـخ داد.
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